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MENS stormen Pia kom blæ-
sende mod Danmark, og 
flere nordsjællandske kom-
muner var gået i øget bered-
skab for at sikre sig mod for-
hø jede vandstande, kom der 
hjælp på vej til fermtiden. 

Udmøntningen af Kyst-
puljen for 2023 faldt på 
plads og blev offentliggjort 
onsdag før jul. 18 projek-
ter havde ansøgt om midler, 
men kun syv slap gennem 
nåleø jet. 

Det gælder blandt andet 
det omfattende kystsik-
ringsprojekt Nordkystens 
Fremtid, som kommunerne 
Halsnæs, Gribskov og Hel-
singør i ni år har arbejdet 
på. 

Projektet får 19.1 mio. 
kroner ud af puljens i alt 
150 mio. kroner. 

- Det er umiddelbart en 
positiv nyhed for projek-
tet. Fra Halsnæs’ side håber 
jeg på, at det kan være en af 

de ting, som skal til for, at 
vi når i mål. Vi må i de tre 
kommunerne sætte os sam-
men efter jul og se, hvor-
dan regnestykket ser ud, og 
om vi kan komme det sid-
ste stykke, siger Steffen Jen-
sen(S) borgmester i Halsnæs 
Kommune. 

-  Nu var der igen en 
storm, der rammer Nord-
sjælland. Det er andre tider 
og et andet klima. Det er en 
akut problemstilling og en 
hastesag. 

I alt er der indløbet 
ansøgninger for over én mil-
liard kroner.

- Kystpuljen løser ikke 
hele udfordringen med 
oversvømmelser og erosi-
on og dermed beskyttel-
sen af vores værdier langs 
kysterne, men den er et 
godt bidrag. Samtidig med 
puljen følger vejledning til 
kommunerne og digelag i, 
hvordan kystbeskyttelsen 
bedst kan udformes i for-
hold til lokale udfordringer, 
så vi opnår den bedste til-

pasning til fremtidens kli-
maforandringer, siger mil-
jøminister Magnus Heun-
icke(S).

MF’ere jubler
Det er ingen hemmelighed, 
at størstedelen af de statslige 
midler i kystsikringspuljerne i 
årevis er havnet på vestkysten. 
Derfor står flere nordsjælland-
ske kandidater nærmest i kø 
for at udtrykke deres begej-
string over aftalen. 

- Jeg er utrolig glad for, at 
det endelig lykkedes med at få 
opbakning til at støtte Nord-
kystens Fremtid. Det er et vig-
tigt projekt og ikke mindst i 
lyset af stormen Pia, som er en 
påmindelse om behovet for 
kystsikring af Nordkysten - et 
vigtigt resultat for Halsnæs 
og de nordvendte kommuner, 
siger Rasmus Stoklund(S). 

For nylig mødtes to lokalt 
valgte folketingsmedlemmer 
fra regeringspartierne - Fie 
Hækkerup (S) og Hans Ander-
sen (V) - med to af de tre nord-
sjællandske borgmestre og 

tog de 150 trin ned ad trapper-
ne ved Kaprifolievej i Gribskov 
Kommune for at se, hvordan 
havet har ædt af skrænterne, 
og at den kystsikring, der er 
udført, ikke rækker.

Rådet fra de to folketings-
politikere var, at borgmestre-
ne tog endnu et møde med 
miljøministeren og forsøgte 
at få projektet tilbage på spo-
ret igen. 

-  Jeg er meget glad for, at 
der er massiv opbakning fra 
regeringens side til, at vi skal 
lykkedes med Nordkysten 
Fremtid. Med det seneste til-
skud har projektet fået i alt 
90 mio. kroner til at sikre en 
beskyttelse af vores nordkyst, 
natur, boliger og værdier. Det 
er jeg enormt glad for, og det 
kommer både kommuner og 
lodsejere til gode, siger Hans 
Andersen(V). 

Stødte på grund
Nordkystens Fremtid blev sat 
i gang efter stormen Bodil i 
2013 og skal sikre 60 kilome-
ter kystlinje i de tre kommuner 

mod havstigninger og storme 
ved hjælp af omfattende sand-
fodring. 

Det har hidtil koster kom-
munerne 35 millioner kroner, 
uden der flyttet så meget som 
en trillebør sand. Samtidig har 
Nordkystens Fremtid fået til-
sagn om 68 millioner kroner 
fra statens kystsikringspuljer, 
men i august i år gik projektet 
på grund. 

Efter et møde i august med 
miljøminister Magnus Heun-
icke(S) blev projektet indstil-
let, lagt på hylden og skyllet 
ud i havet ifølge de tre borg-
mestre. 

Det skyldes, at staten 
pludselig stillede krav om, 
at der opføres stenrev ud 
for kysten i Gribskov Kom-
mune. Det skal kompensere 
for, at projektets omfatten-
de sandfodring vil bevæge 
sig gennem EU-beskyttede 
Natura 2000-områder. 

Kravet var en markant 
fordyrelse af projektet, som 
kommunerne ikke selv hav-
de råd eller mulighed for at 
at betale. Dengang var mel-
dingen fra ministeren, at 
staten heller ikke ville beta-
le.

-  Vi fik en ekstraregning 
fra staten på kompenseren-
de tiltag, og pengene her 
svarer til en tredjedel af de 
udgifter, som de har påført 
os. Vi synes som udgangs-
punkt, at vi er berettiget til 
fuld kompensation, men 
alle midler til projektet er 
selvsagt kærkomne, siger 
Steffen Jensen. 

Lige før stormen Pia ramte: 

Millioner til kystsikring 
af Nordsjælland
Ugen op til jul bød på både storm og flere penge til sikring af Nordkysten

Hans Andersen, Fie Hækkerup, Steffen Jensen og Bent Hansen mødtes i forrige uge 
på nordkysten for at drøfte kystsikring. Foto: Allan Nørregaard

FAKTA

NORDKYSTENS 
FREMTID
•   Siden 2014 har Hals-

næs, Helsingør og 
Gribskov Kommu-
ner arbejdet på det 
fælleskommunale 
kystsikringsprojekt 
Nordkystens Fremtid. 
Men i august meldte 
de tre borgmestre ud, 
at det bliver indstillet. 

• De tre kommuner 
ønskede at igang-
sætte en omfattende 
sandfodring, der skal 
beskytte  deres 60 
kilometer kystlinje, 
men miljømyndighe-
derne stiller krav om, 
at kommunerne skal 
bruge et stort million-
beløb på at anlægge 
stenrev for at kom-
pensere for at sand-
fodre i EU-beskyttede 
Natura 2000-områder. 

• I det omfattende kyst-
sikringsprojekt skulle 
der i første omgang 
sandfodres med  
1.500.000 m3 sand, 
hvorefter der hvert 
femte år skal tilføres 
mere sand. Indtil vide-
re har kommunerne 
brugt brugt 35-40 
millioner kroner, selv-
om der ikke er flyttet 
så meget som en 
trillebør sand.


